
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L=AJUNTAMENT D=ARTÀ

Caràcter: ordinari
Data: 30 de maig de 2002
Horari:              20 hores
Lloc: sala de sessions de l=Ajuntament

Hi assisteixen:
Montserrat Santandreu Ginard, batle
Elvira Piris Quetglas, regidora
Antònia Tous Ginard, regidora
Jerónimo Ginard Ginard, regidor
Joan Amorós Bauçà, regidor
Jaime Sureda Bonnín, regidor
José Silva Jiménez, regidor
Pere Llinás Morey, regidor
Apol•lònia Genovard Servera, regidora
Julen Adrián Gorostiza, regidor

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

No hi assisteixen:
María Antonia Sansó Navarro, regidora
Francisco Javier Forteza Hidalgo, regidor
Magdalena Fuster Lorenzo, regidora

Ordre del dia

1. Aprovació, si s=escau, de les actes de les sessions anteriors.
2. Aprovació, si s=escau, de la proposta de sol•licitud al Departament de Carreteres del Consell de Mallorca 
d=un estudi de viabilitat per connectar el sector urbà 1 de Sos Monjos amb el sector 2 de Son Tallet i les 
carreteres comarcals respectives.
3. Aprovació, si s=escau, de la moció a favor de la pau i la llibertat al Sàhara.
4. Aprovació, si s=escau, de la proposta de ratificació del comunicat de condemna contra els actes vandàlics
patits pel regidor d=Esquerra Unida-Els Verds la nit de dia 16 d=abril de 2002.
5. Aprovació, si s=escau, de les gratificacions del personal corresponents a març i abril de 2002.
6. Precs i preguntes.

Desenvolupament de la sessió

1. Aprovació, si s==escau, de les actes de les sessions anteriors

Es llegeix l=acta corresponent a la sessió de dia 31 de gener de 2002. Els portaveus manifesten la seva 
conformitat i l=aproven per unanimitat.

El portaveu d=EU/EV, Sr. Adrián, demana que el batle contesti la pregunta 3.4 del plenari de dia 31 de gener 
de 2002.

El batle li diu que la contestarà en el punt de precs i preguntes.

2. Aprovació, si s== escau, de la proposta de sol••licitud al Departament de Carreteres del Consell de 

Mallorca d== un estudi de viabilitat per connectar el sector urbà 1 de Sos Monjos amb el sector 2 de 

Son Tallet i les carreteres comarcals respectives

El batle llegeix la proposta que, copiada literalment, diu:

AJUSTIFICACIÓ

Havent-se fet efectiu l>1 de gener de 2002 el traspàs de competències en matèria de carreteres del Govern 
de la comunitat autònoma al Consell de Mallorca, i tenint en compte que aquest ajuntament compta amb un 
pla de moderació i mobilitat del trànsit en el municipi i reiterant antigues peticions d=aquest ajuntament per 
optimitzar la xarxa viària del municipi d=Artà pel que fa a la millora i la descongestió del trànsit rodat, aquest 
Ajuntament sol•licita la col•laboració tècnica i econòmica del CIM per dur a terme les següents 



PROPOSTES

1. Estudiar la viabilitat de noves rondes de circumval•lació per al nucli urbà d=Artà a la part nord (Ses 
Pesqueres-Sa Clota) i a la part sud (Alcúdia-Manacor-Capdepera).

2. Prioritzar l=execució del projecte de la nova rotonda prevista enmig del tram urbà de la C-715, a l=avinguda
de Costa i Llobera d=Artà, a l=altura de la intersecció del camí de ses Paï sses.

3. Repintar i revisar la senyalització vial de tot el tram urbà de la C-715 així com dels dos trams urbans que 
l=interconnecten amb la C-712 i les seves interseccions (carrers de l=Argentina i 31 de Març).

4. Permutar les carreteres del CIM 333-4 (de Sos Fulles) i 333-2 (de Caloscamps) per la carretera de
Betlem, actualment de l=Ajuntament i que és la continuï tat natural de la 333-1 (Colònia de Sant Pere), que no 
hauria de travessar el nucli urbà de la Colònia de Sant Pere.

5. Millorar l=aspecte i la senyalització vial de les illetes de distribució següents:
- illetes de la intersecció de la carretera C-712 (Alcúdia) amb la C-333-1 (Colònia de Sant Pere)
-illetes de la intersecció de la C-715 (Manacor) amb l=entrada urbana del camp de futbol-parc de bombers.
- illeta de la C-712 (Alcúdia) a la sortida del nucli urbà d=Artà.
- illetes de la intersecció entra la C-712 (Alcúdia) i la C-333-4 (Sos Fulles).

6. Trametre aquest acord al Departament de Carreteres del Consell de Mallorca@
El batle diu que aquest punt s=havia plantejat en la Comissió Informativa perquè el Consell de Mallorca en 
tengués coneixement i l=instava perquè fes l=estudi de viabilitat d=un vial de connexió, mitjançant rotondes, 
entre les carreteres 712 i 715.

Precisament, diu el batle, ahir amb els tècnics de carreteres del Consell de Mallorca varen repassar coses 
que ja se preveien en l=estudi de mobilitat per no contradir aquest estudi i fer les reserves que afecten al 
municipi d=Artà.

El portaveu del PP, Sr. Sureda, està d=acord, no obstant això, comenta que en l=aprovació provisional del Pla 
parcial de Sos Monjos no votaren a favor, perquè demanaren que s=aprovàs aquesta rotonda amb el 
compromís de modificar el Pla parcial i fer les reserves viàries. Ara s=ha rectificat, considera que va ser un 
error comès a l=aprovació provisional del Pla parcial. Està content que ara es rectifiqui.

El batle exposa que si es demana aquest estudi és amb la intenció que es prevegi en el Pla parcial de Sos 
Monjos. L=emplaçament de la rotonda s=ha de fer, perquè el Pla parcial tengui sortida. S=instarà a la
Comissió Insular d=Urbanisme perquè condicioni l=aprovació definitiva del Pla parcial fins que no quedi clar 
aquesta reserva viària.

El portaveu del PP està d=acord en què s=ha de prioritzar al màxim la rotonda de la part nord. Finalment, el 
portaveu esmentat diu que a Carreteres hi ha un projecte per fer el que s=assenyala en el punt 2 de la 
proposta, es tracta d=un Pla 10, amb una aportació del 70 % del pressupost per part del Consell de Mallorca 
i un 30 % per part de l=Ajuntament.

La portaveu d=UM, Sra. Genovard, considera que l=estudi d=aquests sis punts és molt necessari, s=ha de fer 
un estudi seriós.

El portaveu d=EU/EV, Sr. Adrián, diu que no va aprovar la proposta tal com està redactada, sobretot el que 
fa referència a la rotonda entre la carretera de Palma i la de Capdepera.

Està d=acord amb el punt 1, ja que és evident. S=hauria d=haver inclòs en la revisió de les NS i no es va fer. 
No es va tenir en compte amb el Pla parcial de Sos Monjos. Si la Comissió Insular d=Urbanisme aprova el 
Pla parcial amb prescripcions, donarà lloc a a una modificació del Pla parcial.

Està d=acord amb la rotonda entre la carretera de Palma i la carretera d=Alcúdia.
Està d=acord amb els punts 3 i 4.



En allò que fa referència al punt 5, considera que no s=ha tengut en compte que la carretera de Sos Fulles 
està inclosa en el Pla de vehicles no motoritzats; prefereix no assumir el compromís de tenir aquesta 
carretera.

Pot estar d=acord, diu el portaveu esmentat, en assumir la titularitat de la carretera 333-2 de Caloscamps.

També està d=acord amb el punt 6.

Finalment, el portaveu d=EU/EV sol•licita que aquests punts, que no han estat tractats per la Comissió 
Informativa, es tractin en una altra comissió.

El batle diu que el punt núm. 1 es va tractar, àmpliament, en la Comissió Informativa pertinent i que va 
quedar clara la proposta final.

A continuació, se sotmet a votació la inclusió en l=ordre del dia i la ratificació de la urgència dels punts 2, 3, 
4, 5 i 6 de la proposta, amb el següent resultat: 9 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 abstenció (EU/EV), 
que resta aprovada.

Seguidament, se sotmet a votació l=esmena que presenta el portaveu d=EU/EV, referent a llevar el punt núm. 
2 de la proposta i en el punt núm. 5 llevar allò que fa referència a la C-333-4, amb el següent resultat: 1 vot 
a favor (EU/EV) i 9 vots en contra (UIA, PSOE, PP i UM), que no resta aprovada per manca de quòrum en la 
votació.

Finalment, se sotmet a votació la proposta de l=Ordre del dia i, per 9 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 
abstenció (EU/EV), s=acorda:

1. Aprovar la proposta per sol•licitar la col•laboració tècnica i econòmica del Consell de Mallorca per dur a 
terme les propostes següents:

a) Estudiar la viabilitat de noves rotondes de circumval•lació per al nucli urbà d=Artà a la part nord (Ses 
Pesqueres-Sa Clota) i a la part sud (Alcúdia-Manacor-Capdepera).

b) Prioritzar l=execució del projecte de la nova rotonda prevista enmig del tram urbà de la C-715, a l=avinguda
de Costa i Llobera d=Artà, a l=altura de la intersecció del camí de ses Paï sses.

c) Repintar i revisar la senyalització vial de tot el tram urbà de la C-715 així com dels dos trams urbans que 
l=interconnecten amb la C-712 i les seves interseccions (carrers de l=Argentina i 31 de Març).

d) Permutar les carreteres del CIM 333-4 (de Sos Fulles) i 333-2 (de Caloscamps) per la carretera de 
Betlem, actualment de l=Ajuntament i que és la continuï tat natural de la 333-1 (Colònia de Sant Pere), que no 
hauria de travessar el nucli urbà de la Colònia de Sant Pere.

e) Millorar l=aspecte i la senyalització vial de les illetes de distribució següents:
- illetes de la intersecció de la carretera C-712 (Alcúdia) amb la C-333-1 (Colònia de Sant Pere)
-illetes de la intersecció de la C-715 (Manacor) amb l=entrada urbana del camp de futbol-parc de bombers
- illeta de la C-712 (Alcúdia) a la sortida del nucli urbà d=Artà
- illetes de la intersecció entra la C-712 (Alcúdia) i la C-333-4 (Sos Fulles).

2. Trametre aquest acord al Departament de Carreteres del Consell de Mallorca.

3. Aprovació, si s==escau, de la moció a favor de la pau i la llibertat al Sàhara

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

AEls grups municipals de l=Ajuntament d=Artà presentam aquesta moció sobre la pau i la llibertat al Sàhara 
perquè el Ple la debati i, si s=escau, l=aprovi.

Fa ja més d=una dècada (1991) que s=inicià el procés que havia de permetre dur a terme el referèndum 
d=autodeterminació al Sàhara occidental, de conformitat amb les disposicions legals internacionals i d=acord
amb els compromisos establerts a les diverses resolucions del Consell de Seguretat de l=ONU. De tota 
manera, però, encara no ha estat possible dur-lo a terme.



Actualment, sembla que els interessos familiars del president Bush i de l=entorn de l=empori petrolier resulten 
ser determinants per al futur del poble saharià.

No podem permetre que el poble saharià sigui una nova víctima del doble raser de la política internacional.

Ja s=han produï t massa víctimes, massa morts..., la qual cosa fa impossible pensar que un altre món sigui 
possible, amb les premisses de flagrants injustícies que estan trepitjant els drets bàsics dels pobles i els 
drets humans.

Reclamam que la Unió Europea adopti una posició més activa amb el conflicte saharauí, que defensi la 
legalitat internacional amb el mateix interès i la mateixa implicació que en aquests moments té en relació al 
conflicte entre Israel i Palestina. Demanam que els nostres governs, el de l=Estat i el de la nostra comunitat 
autònoma, adoptin un compromís clar en defensa de la legalitat internacional.

Per tot això, presentam la següent 

PROPOSTA D=ACORD

 1. L=Ajuntament d=Artà demana que Nacions Unides assumeixi els seus compromisos i que es compleixi la 
legalitat internacional amb la realització del referèndum d=autodeterminació del Sahàra Occidental.

2. Trametre aquest acord a:

a) A Kofi Annan, secretari general de Nacions Unides, a la direcció següent:
http.PetitionOnline.com/sahara/petition.html.

b) Al president del Govern espanyol.

c) Al president de torn de la Unió Europea.

d) Al president del Govern de les Illes Balears@
El batle diu que en la Comissió Informativa es va dictaminar a favor de la inclusió de trametre aquesta moció 
a l=Ambaixada del Marroc a Espanya.

Els reunits acorden, per unanimitat:

1. Aprovar la moció a favor de la pau i la llibertat a Sahàra, segons la qual s=acorda:

a) L=Ajuntament d=Artà demana que Nacions Unides assumeixi els seus compromisos i que es compleixi la 
legalitat internacional amb la realització del referèndum d=autodeterminació del Sahàra Occidental.

2. Trametre aquest acord a:

a) A Kofi Annan, secretari general de Nacions Unides, a la direcció següent:
http.PetitionOnline.com/sahara/petition.html.

b) Al president del Govern espanyol.

c) Al president de torn de la Unió Europea.

d) Al president del Govern de les Illes Balears.

e) A l=ambaixador del Marroc a Espanya.

4. Aprovació, si s== escau, de la Proposta de ratificació del comunicat de condemna contra els actes 

vandàlics patits pel regidor d== Esquerra Unida-Els Verds la nit de dia 16 d== abril de 2002

El batle llegeix la proposta que, copiada literalment, diu:

AL=Ajuntament d=Artà condemna, de manera incondicional i sense reserves, els actes de violència de què ha 
estat víctima aquesta nit passada el regidor d=Esquerra Unida-Els Verds Julen Adrián Gorostiza. Les 
pràctiques vandàliques que han protagonitzat algunes persones, emparades en la foscor de la nit, i en les 



quals s=han vist immersos el regidor, la seva família i les seus veï ns, no tenen cap excusa en una comunitat 
que ha de fer del diàleg i de la comunicació les seves banderes.

Els membres de la corporació municipal no poden excusar aquesta manera de procedir d=uns individus que 
no tenen cap argument per atacar les idees del regidor d=Esquerra Unida-Els Verds i que, per això mateix, 
han fet ús de la violència. És per això que l=Ajuntament d=Artà té el ferm propòsit de vetllar perquè, entre els 
artanencs i artanenques, primin la convivència i les bones maneres evitant qualsevol clima de crispació 
motivat per actes tan reprobables com aquest.

No cal dir que els actes punibles que s=han succeï t aquesta nit s=investigaran per part dels responsables 
municipals i s=emprendran les accions legals oportunes.

L=Ajuntament d=Artà

Artà, 16 d=abril de 2002

(*) Comunicat emès per l=Ajuntament d=Artà a tots els mitjans de comunicació dimarts dia 16, a primera hora 
del matí.@
El batle exposa que es tracta aquest tema en el primer ple ordinari que es fa després d=aquests actes.

Els agents de l=autoritat han investigat en la mesura dels seus recursos els actes vandàlics esmentats, però 
encara no s=han tret fermes conclusions, diu el batle.

El batle considera que havia de quedar constància d=aquest tema en el llibre d=actes de la corporació.

El batle manifesta que li sap molt de greu el fet que un càrrec públic d=aquest consistori va anar pels bars 
brufant i celebrant aquest fet. És una ficada de pota imperdonable. No sap què ha fet el PP respecte 
d=aquest regidor. En cap cas, un càrrec públic havia de fer aquestes actuacions.

El portaveu del PP, Sr. Sureda, manifesta que dóna suport a aquesta proposta, ja que elsactes esmentats
són totalment criticables. Hi ha moltes maneres de demostrar la disconformitat amb una ideologia, diu el Sr. 
Sureda.

Respecte d=allò que ha dit el batle sobre el regidor del PP, el seu portaveu diu que ell no és el seu advocat 
defensor. Considera molt gratuï ta l=acusació que fa el batle si no té qualque informe de la Guàrdia Civil 
incriminant el regidor.

No obstant això, el portaveu esmentat diu que, si és cert que el regidor del PP ha fet aquests actes, ell 
mateix ho rebutja.

El batle diu que no és l=acusador del regidor i que té constància certa de testimonis del personal d=aquest
Ajuntament i d=altres que han testificat davant la Guàrdia Civil. Actuacions tan desafortunades com les que 
va protagonitzar el regidor del PP són imperdonables i no són de rebut, diu el batle. També afegeix que és 
una llàstima que el regidor en qüestió no sigui present a la sessió d=aquest Ple, cosa que el fa pensar 
malament d=ell, ja que no ha excusat la seva absència.

La portaveu d=UM, Sra. Genovard, exposa que condemna totalment aquests actes vandàlics i diu que ja en 
el seu moment va donar el seu suport al regidor d=EU/EV i a la seva família. Finalment, diu que, si un regidor 
ha tengut aquest comportament, ho rebutja.

El portaveu d=EU/EV, Sr. Adrián, agraeix públicament als membres del consistori que li han donat suport i 
també agraeix la intervenció del batle en aquest Ple.

En relació al tema del regidor del PP, el portaveu esmentat manifesta que es troba sota secret judicial i 
també confirma que hi ha testimonis dels fets esmentats.

Finalment, agraeix l=actuació del portaveu del PP respecte del comportament del seu regidor.

Els reunits acorden, per unanimitat:

Aprovar la Proposta de ratificació del comunicat de condemna contra els actes vandàlics patits pel regidor 
d=Esquerra Unida-Els Verds la nit del 16 d=abril de 2002.



5. Aprovació, si s==escau, de les gratificacions del personal corresponents a març i abril de 2002

El batle exposa que es tracta de gratificacions per treballs extraordinaris realitzats per personal de la 
Brigada Municipal d=Obres, personal d=oficines i personal de la policia auxiliar, durant els mesos de març i 
abril de 2002.

El total de les gratificacions s=apuja a la quantitat de 5.071,75 €.

La totalitat dels portaveus municipals manifesten la seva conformitat, ja que és feina feta i s=ha de pagar.

Els reunits acorden, per unanimitat:

Aprovar les gratificacions del personal corresponents als mesos de març i abril de 2002, que s=apugen a un
total de 5.071 €.

A les 21.15 hores, el regidor Jeroni Ginard Ginard abandona la sessió.

A continuació, i abans de tractar el següent punt (el 6), el de precs i preguntes, el batle diu que hi ha 
mocions presentades per EU/EV i UM, que s=ha de votar la seva inclusió en l=Ordre del dia i que s=han de 
debatre, si n=és el cas.

7. Moció presentada per Esquerra Unida-Els Verds

Proposta de resolució relativa al Reial decret llei 5/2002, de 24 de maig, de mesures urgents per a la 
reforma del sistema de protecció per atur i millora de l==ocupació

El portaveu d=EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la proposta que, copiada literalment, diu:

AEl  passat divendres dia 24, el Govern central va aprovar per via de Reial decret la reforma laboral que ha 
enfrontat les organitzacions sindicals i ha trencant un llarg període de concertació i diàleg.

Aquest menyspreu vers els agents socials és més incomprensible en tant que la reforma que s=ha imposat 
no obeeix a una necessitat del mercat laboral, ni a despeses excessives en protecció social, ja que Espanya 
és el país de l=UE que té una major taxa d=atur, i el que destina menys recursos a la seva protecció (només 
el 50 % dels aturats rep qualque tipus d=ajuda), assolint els fons dels subsidis d=atur un superàvit de 600.000 
milions de pessetes anuals); és per tant una reforma socialment injusta ja que afecta els sectors més 
necessitats, i pressupostàriament innecessària.

És, a més, en el cas de Balears, una reforma que repercutirà de manera especialment negativa, ja que 
deixa sense protecció a la major part dels 50.000 treballadors fixos discontinus, i aguditzarà els problemes 
socials i suposarà una pèrdua important d=ingressos per a la nostra comunitat.

La resta de mesures són igualment innecessàries, ja que tan sols afavoriran més l=acomiadament, i culpen 
els aturats de la seva situació.

És per tot això, i entenent que la nova reforma laboral afectarà de manera greu la nostra comunitat i 
el nostre municipi, que aquest Ple municipal es pronuncia en favor de la negociació amb els sindicats per a 
la retirada del Reial decret aprovat pel Govern d=Espanya, entenent, en el cas de no produir-se aquest 
diàleg, justificada la indignació dels sindicats, als quals donam suport per a la convocatòria de Vaga general 
del proper dia 20 de juny@.
El portaveu d=EU/EV explica que el tema dels fixos discontinus es remet a l=article 15 dels Estatuts dels 
Traballadors. Es fan moltes interpretacions, però a tenor d=aquest Reial decret llei aquests treballadors 
queden desprotegits.

El batle manifesta que està molt d=acord amb l=esperit de la proposta i diu que l=Equip de Govern li donarà 
suport. No obstant això, no té tan clar que es pugui afirmar el que es diu en el paràgraf 3, referent als fixos 
discontinus.

És intolerable, diu el batle, la prepotència amb què ha actuat el Govern central amb els sindicats i el fet 
d=haver aprovat aquesta normativa mitjançant un decret llei.



Finalment, diu que dóna suport a aquesta vaga de dia 20 de juny.

El batle sol•licita que en el paràgraf 3 on diu A...ja que deixa sense protecció a la major part...@, es canvii i 
digui A...ja que podria deixar sense protecció a la major part...@.
El portaveu del PP, Sr. Sureda, no creu que la vaga estigui justificada, ja que considera que els sindicats 
han creat alarmisme per motius polítics. Diu que no creu que la vaga sigui molt secundada.

El portaveu esmentat opina que aquest Decret llei es fa per aturar el frau de la gent que treballa sense 
contracte i cobra en negre, perquè els va millor estar cobrant prestacions d=atur i cobrant en negre.

La portaveu d=UM, Sra. Genovard, manifesta que, quan es va iniciar l=elaboració del Decret llei, pareixia que 
hi havia enteniment entre el PP i els sindicats. Opina que el fet que ara es moguin les eleccions fa que la 
gent es pronunciï . Considera que una vaga general és molt perjudicial per a Mallorca i per als treballadors. 
En conseqüència, diu que no aprovarà aquesta proposta. Finalment, diu que rebutja la prepotència dels 
sindicats i l=elecció de dia 20 de juny per fer la vaga general.

El portaveu d=EU/EV diu que, segons dades del Govern, l=índex de frau en el tema de l=atur és d=un 3 %. 
Afortunadament, la meitat de la població aturada no rep cap prestació. Quan es diu que és una vaga 
política, és tan política com totes les vagues que s=han fet sempre.

Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència d=aquesta proposta de resolució i la seva inclusió en 
l=Ordre del dia.

A continuació, se sotmet a votació la proposta i, per 7 vots a favor (UIA, PSOE i EU/EV) i 2 vots en contra 
(PP i UM), s=acorda:

Aprovar la proposta de resolució relativa al Reial decret llei 5/2002, de 24 de maig, de mesures urgents per 
a la reforma del sistema de protecció de l=atur i millora de l=ocupació.

A les 21.45 hores, abandona la sessió la regidora Sra. Tous.

8. Moció presentada per Unió Mallorquina

Nou model de finançament de les entitats locals

La portaveu d=UM, Sra. Genovard, llegeix aquesta proposta que, copiada literalment, diu:

AExposició de motius

Com és sabut, el Govern central va tancar, a finals de l=any passat, el model de finançament per a les
comunitats autònomes (a partir d=ara CA) per als propers cinc anys. Un sistema de finançament imposat 
que, sense ser la solució definitiva als problemes financers de les nostres Illes, ha millorat, almanco, la 
quantia de dipòsit líquid a percebre per la nostra comunitat autònoma.

Una vegada que ja existeix un sistema de finançament per les a CA, ha arribat el moment d=afrontar amb 
urgència i valentia un altre greu problema: la millora del finançament de les entitats locals.

Tres són els objectius essencials: eixugar el dèficit acumulat per l=Administració local, establir un sistema 
estable de finançament per als Ajuntaments d=acord amb les seves competències, i millorar els  ingressos 
efectius de les entitats locals per fer front a l=augment de serveis que s=ofereixen als habitants de cada 
municipi.

L=actual sistema de finançament de les entitats locals presenta una problemàtica que es va aguditzant a 
mesura que passa el temps i que la situa com l=Administració més mal dotada econòmicament i amb menys 
possibilitats de donar una resposta adequada a les demandes que plantegen els ciutadans.

Aquesta situació deficitària s=ha vist agreujada els darrers anys per la manca de sensibilitat del Govern 
central envers la realitat dels ajuntaments.

Les darreres mesures adoptades pel Govern de l=Estat fan que el futur financer de les administracions locals 
sigui, si més no, complicat.



En tenim diversos exemples prou clars:

- Aprovació de la Llei d=estabilitat pressupostària, que limita l=endeutament dels ajuntaments, fent que el 
Govern central vigili les operacions de crèdit i les emissions de deute que realitzin les corporacions locals 
alentint, encara més, la maquinària administrativa.
- La decisió del Consell de Política Fiscal i Financera de limitar la possibilitat d=endeutament de les CA i de 
les entitats locals amb l=exigència de l=anomenat Adèficit zero@, que condicionarà l=accés al finançament i, per 
tant, la inversió en infraestructures i serveis públics.
- L=anunci d=eliminar l=impost d=activitats econòmiques -una de les principals fonts d=ingressos dels 
ajuntaments- sense oferir una alternativa vàlida i concreta per substituir aquesta font de finançament 
essencial.

És evident que les solucions passen per un canvi d=actitud de l=Estat que és qui, per ara, té les possibilitats 
de finançament adients per donar resposta a les necessitats reals dels ajuntaments.

Per tot això, el grup municipal d=Unió Mallorquina presenta al Ple de l=Ajuntament d=Artà perquè aprovi, si 
s=escau, els següents

ACORDS

1. L=Ajuntament d=Artà insta el Govern central perquè elabori una llei de model de finançament de les 
entitats locals que inclogui, mínimament i necessàriament:

a) Participació de les entitats locals en els impostos estatals no cedits a les comunitats autònomes.
b) La cessió de l=impost sobre el patrimoni dels no residents als ajuntaments.

2. L=Ajuntament d=Artà insta el Govern de les Illes Balears a la creació d=un fons autonòmic de cooperació 
municipal que tengui en compte, entre d=altres, les dades de població, de superfície i de dispersió dels nuclis 
habitats de cada municipi, així com l=esforç fiscal realitzat per cadascun d=ells@.
Seguidament, el batle diu que el segon punt de la moció ja s=ha tractat i que es va discutir en la sessió de la 
Mancomunitat del Nord.

El portaveu d=EU/EV demana que es deixi el punt damunt la taula i que s=examinin les altres propostes que 
presentin altres partits polítics.

El portaveu del PP, Sr. Sureda, hi està d=acord.

A continuació, per unanimitat, els reunits acorden ratificar la urgència i la inclusió d=aquest punt en l=Ordre
del dia.

Els reunits acorden, per unanimitat:

Instar el Govern central perquè elabori una llei de model de finançament de les entitats locals que inclogui, 
mínimament i necessàriament:

a) Participació de les entitats locals en els impostos estatals no cedits a les comunitats autònomes.
b) La cessió de l=impost sobre el patrimoni dels no residents als ajuntaments.

A continuació, la regidora Sra. Piris abandona la sessió.

9. Moció relativa a la millora de la vigilància i del control de la disciplina urbanística
El portaveu d=EU/EV llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

AExposició de motius

1. Atès que es pot comprovar que les infraccions urbanístiques greus en aquest municipi no només no han 
disminuï t, sinó que s=incrementen any rera any.

2. Atès que la imposició de multes no està aturant noves infraccions, especialment noves construccions 
il•legals.



3. Atès que altres vegades aquest regidor ha denunciat amb proves la irregular tramitació dels expedients 
(expedients aturats durant 3 mesos, com en el cas de l=obra de Son Not-Es Pinet)

4. Atès que el Sr. Batle té aturada de manera absolutament arbitrària els 9 expedients de demolició que van 
ser aprovats pel plenari extraordinari de juliol.

5. Atès que la deficient tramitació dels expedients, per responsabilitat del Sr. Batle, els acords de demolició 
d=aquests expedients haurà de tornar a ser aprovat en plenari.

6. Atès que són molt nombrosos els expedients de disciplina urbanística motivats per infracció greu que 
suposaran nous expedients de demolició.

7. Atès que són nombrosos també els casos en els quals obres amb expedients oberts són continuades
encara que tinguin ordre de paralització.

8. Atès que són nombrosos els expedients d=infracció que han de ser reiniciats perquè no són resolts en els 
terminis preceptius (un any)

9. Atès que la petició de subrogació per part del CIM dels expedients mal tramitats per aquest ajuntament 
suposa una important pèrdua d=ingressos per a la Hisenda Local (com exemple estan els 2 expedients de 
Carrossa)

10. Atès que l=Ajuntament està donant una imatge de funcionament irregular i que pot fer pensar a la 
ciutadania que no són els criteris de respecte a la normativa els que guien la vigilància de la disciplina 
urbanística.

11. Atès que per això està ben estesa entre la ciutadania l=espècie de que pagant una multa, encara que a 
vegades pugui semblar grossa, es poden fer les construccions il•legals que es vulguin, fins i tot en ANEI i 
ara en Parc Natural.

12. Atès que aquest equip de govern s=ha mostrat incapaç d=obrir ni un expedient de caducitat de llicència 
en terrenys que han vist incrementat el seu nivell de protecció o que fins i tot estan inclosos dins el Parc 
Natural de Llevant.

13. Atès que la negativa de l=equip de govern a abordar aquest conjunt de problemes no deixaria altra 
sortida, als que sí ho volem fer, que la petició de subrogació al CIM de manera massiva i rutinària de tots els 
expedients d=infracció urbanística tramitats irregularment 

Aquest regidor presenta la següent 

Proposta

1. L=Ajuntament en Ple ha de crear una comissió municipal d=urbanisme per vigilar i controlar la disciplina 
urbanística, dotada de les funcions següents:

a) Registre i seguiment de totes les denúncies d=infracció urbanística que arribin a l=Ajuntament, tant les 
presentades per particulars com les detectades (i també registrades) pel zelador municipal d=obres.
D=aquesta manera deixarà de ser una persona (un tècnic o un polític) qui pugui decidir quines denúncies es 
perden pels calaixos i quines han de seguir la seva tramitació, i també es podrà comprovar el registre de les 
presumptes infraccions detectades pel zelador, que hores d=ara no es fa.

b) Control de tot el procediment sancionador des de l=obertura de l=expedient fins a la resolució, fent complir 
la normativa (que és l=única manera de ser justs i evitar favoritismes).

c) Assegurar el compliment dels terminis en la tramitació dels expedients i detectar els colls de botella allà 
on s=atura i s=entorpeix la tramitació dels expedients.

d) Assegurar que els procediments de legalització de les infraccions realment són tals i no subterfugis legals 
que suposin tractaments de favor.

e) Proposar l=obertura d=expedients de caducitat de llicències.

f) Totes les que, a més de les anteriors, li delegui el batle.



2. La Comissió Municipal d=Urbanisme ha d=estar formada per:

a) El batle (o el regidor responsable d=Urbanisme), que en serà el president.

b) Representants de totes les forces polítiques presents al consistori (per exemple, en la mateixa proporció 
que s=ha establert al patronat del Teatre Municipal).

c) Els tècnics municipals: arquitecte, aparellador, enginyer i secretària municipal.

3. La Comissió Municipal d=Urbanisme s=ha de convocar de manera ordinària amb caràcter mensual, i de 
manera extraordinària sempre que el president ho consideri oportú@.
A continuació, se sotmet a votació la ratificació de la urgència i la inclusió en l=ordre del dia d=aquesta
moció, la qual, per 1 vot a favor (EU/EV) i 6 vots en contra (UIA, PSOE, PP i UM), no resta aprovada per 
manca de quòrum en la votació. 

6. Precs i preguntes

A continuació, es llegeix l=escrit de precs i preguntes presentat pel portaveu d=EU/EV:

Precs

1. EU-EV demana a l=Equip de Govern que enguany ofereixi a temps les places de socorrista per a la 
platgeta de la Colònia de Sant Pere per tal que no es torni a reproduir la situació de desatenció i manca de 
serveis de vigilància i primers auxilis, tal com obliga l=Ordre de 31 de juliol de 1972 (Presidència), sobre la 
mar i les seves platges i les normes per a la seguretat humana en els llocs de bany.

2. EU-EV demana a l=Equip de Govern que faci les gestions oportunes per reparar el camí de la Calobra, 
entre la carretera de Palma i el camí de Carrossa. 

3. EU-EV demana a l=Equip de Govern que estudiï  l =estat de conservació del talaiot circular de Sa Canova i 
que estudiï  si els ullastres gruixats que hi ha entre els seus blocs de pedra (sobretot a la columna central) 
poden posar en risc la conservació d=aquest important patrimoni arqueològic municipal. Potser seria 
convenient exsecallar-los.

4. EU-EV demana que l=Equip de Govern estudiï  les possibilitats de tancar l=accés a la costa de la zona de 
l=ANEI dels Canons al trànsit motoritzat.

Resposta: Es tendran en compte.

Preguntes

1. Llicències d == obra a les quals l == Ajuntament, si volgués, podria obrir expedient de caducitat 

1.1. Recentment s=han iniciat obres d=excavació en una parcel•la situada a la zona de la Corballa, dins el 
Parc Natural (zona de conservació), polígon 13,  parcel••la 4c, emparades en una llicència  de 
construcció de l=any 1996.

Resposta: Polígon 13, parcel•la 4C.
1.1.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

Resposta: Perquè encara no ha transcorregut el termini de dos anys concedit per realitzar les obres, 
comptadors a partir de la data de la notificació de la llicència d=obres a la persona interessada.

1.1.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que,  a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

Resposta: A què hagi transcorregut el termini fixat en la llicència i en la renovació sol•licitada.



1.2. Al polígon 16, parcel••la 319, es troba una altra llicència en circumstàncies similars, que avui no es 
concediria, perquè la parcel•la no arriba als 14.000 metres en vigor.

Resposta: Polígon 16, parcel•la 319.

1.2.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

Resposta: Perquè encara no ha transcorregut el termini de dos anys concedit per realitzar les obres, 
comptadors a partir de la notificació de l=aprovació del projecte d=execució a la persona interessada.

1.2.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

Resposta: A què hagi transcorregut el termini fixat en la llicència per executar les obres.

1.3 Al polígon 23, parcel••la 11, es troba una altra llicència en circumstàncies similars. 

Resposta: En aquesta ubicació no hi ha cap llicència d=obres concedida.

1.3.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

1.3.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

1.4. Al polígon 20, parcel••la 59, es troba una altra llicència en circumstàncies similars, aquesta situada dins 
zona ARIP i Parc Natural (àrea de conservació).

Resposta: En aquesta ubicació ni hi ha cap llicència d=obres concedida.

1.4.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

1.4.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

1.5. Al polígon 19, parcel••la 74, es troba una altra en circumstàncies similars (en zona Parc Natural, en 
part en àrea d==aprofitament condicionat a la conservació, i en part en àrea de conservació).

Resposta: Polígon 19, parcel•la 74.

1.5.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

Resposta: Es tracta d=un projecte de nau agrícola i ramadera. No han començat les obres. Existeix la 
possibilitat de situar aquesta nau a l= àrea d=aprofitament condicionat a la conservació que preveu el PORN i 
s=està negociant la seva reubicació, condicionant-la a la caducitat de la llicència.

1.5.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

1.6. Al  polígon 16, parcel••la 172, es troba una altra llicència en circumstàncies similars, aquesta 
vegada en sòl rústic comú, però amb solament 1012 m2.

Resposta: En aquesta ubicació es va concedir, el dia 13-05-96, una llicència per construir un habitatge 
unifamiliar aï llat i una piscina en una finca de 13.850 m2.

El dia 16-10-98 es va expedir el certificat municipal de finalització de les obres.

1.6.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?



1.6.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

1.7. Al  polígon 4, parcel••la 22, es troba una altra llicència en circumstàncies similars, també dins el Parc 
Natural.

Resposta: Polígon 4, parcel•la 22.

1.7.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

Resposta: Perquè l=edifici ja està pràcticament acabat.

1.7.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

1.8. Al  polígon 13, parcel••la 16, es troba una altra llicència en circumstàncies similars, aquesta vegada en 
àrea de transició. 

Resposta: Després d=examinar el registre d=obres, no es troba cap expedient en aquesta ubicació.

1.8.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

1.8.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

1.9. Al  polígon 16, parcel••la 21, es troba una altra llicència en circumstàncies similars, aquesta en sòl rústic 
comú, però amb una parcel•la de només una quarterada.

Resposta: Polígon 16, parcel•la 21. Expedient amb llicència d=obres concedida l=any 1997 amb projecte 
bàsic. Finca de 7.103 m2. Efectivament, encara no ha presentat el projecte d=execució per poder iniciar les 
obres, i s=ha exhaurit el termini de 6 mesos que tenia.

1.9.1. Per quines raons no ha obert l=Equip de Govern l=oportú expedient de caducitat d=aquesta llicència?

Resposta: Perquè no ho ha trobat oportú.

1.9.2. A què espera l=Equip de Govern per obrir aquest expedient de caducitat a una llicència que, a més 
d=haver transcorregut el seus terminis d=execució, avui dia no es podria concedir pel benvolgut increment de 
la protecció paisatgística al nostre terme municipal?

Resposta: No esperam res. El termini d=execució de les obres no ha transcorregut, allò que sí ha acabat és 
el termini de sis mesos per presentar el projecte d=execució, que és una cosa molt diferent amb la qual 
aquest regidor juga per confondre el personal.

Cas Polígon Parcel-
la

Any
exp.

Tipus
d== obra

Qualifica-
ció del sòl

m
2
 de la

parcel••la
s.mín.
edificable

Parc Natural

1 13 4c 96 Hua PPE inedificabl
e

Parc Natural (zona 
de conservació)

2 16 319-
320

115/96
21-01-
02

Hua SRC 13.026 m2 14.000 m2 No

3 23 11 390/89 Hua PP 15.409 m2 60.000 m2 No
4 20 59 237/92 Hua ARIP 34.691 m2

inedifica-
ble

Parc Natural (àrea 
de conservació)
ARIP

5 19 74 246/92 Nau
d=en-
greix de
vedelles

Parc Natural
(en part en àrea
d=aprofitament
condicionat a la



vedelles conservació, i en
part en àrea de
conservació)

6 16 172 172/90 Hua SRC 1.012 m2 14.000 m2 No
7 4 22 132/96

141/96
384/96

Magat -
zem
agrícola

ANEI 56.212 m2
inedifica-
ble

Parc Natural (àrea 
de conservació)

8 13 132 64/92 Hua Àrea de
Transició

14.000 m2 No

9 16 21 251/97 Hua SRC 7.154 m2 14.000 m2 No

Hua: habitatge unifamiliar aï llat 

Disciplina urbanística 

2.1. La fusta del mobiliari urbà que s=està instal•lant al carrer urbà té el certificat corresponent de procedència 
d=explotació sostenible, que és preceptiu segons les NS (article 5.09.04)?

Resposta: En les NS vigents no es prescriu l=obligatorietat de disposar del certificat de procedència
d=explotació sostenible. Malgrat això, s=ha demanat a la casa subministradora del mobiliari urbà el certificat 
esmentat. La contestació verbal de la casa ha estat que s=està elaborant, a nivell nacional, una certificació 
d=aquest tipus corresponent a les fustes tropicals d=importació.

2.2. Després de la negativa de la resta del consistori a prendre en consideració la proposta presentada per 
aquest regidor per crear una comissió municipal d=urbanisme, EU-EV ha presentat al CIM una primera 
sol•licitud de subrogació de 14 expedients de disciplina urbanística que es trobaven mal tramitats, a més de 
la denúncia del Càmping de Sant Pere (una altra urbanització il•legal).

2.2.1. Pensa l=Equip de Govern perseverar en els tràmits dels expedients de disciplina amb la mateixa 
ineficàcia demostrada fins ara?

Resposta: L=Equip de Govern no considera que la tramitació dels expedients de disciplina urbanística sigui 
tan ineficaç com vol suposar aquest regidor, ni molt menys.

2.3. En quin estat es troben els 9 expedients de demolició pendents de tornar a plenari per adobar l=errada
de forma provocada per la manca de comunicació als afectats en el termini de 10 dies, de la qual vostè n=és
el principal responsable? 

Resposta: Pendent de tornar a plenari quan l=Equip de Govern ho estimi oportú.

2.4. Pot explicar com han pogut passar desapercebudes als serveis d=inspecció urbanística les 90 casetes 
(millor seria parlar d=apartaments) del càmping de la Colònia de Sant Pere, construï des sense llicència en sòl 
rústic, sense declaració d=interès social, etc., etc.?

Resposta:  L=Ajuntament està a l=espera de la resolució del Conseller de Turisme, en el sentit de concedir o 
denegar l=autorització prèvia que tota instal•lació turística ha de tenir prèviament a la concessió de la llicència 
municipal.

A la vista del sentit d=aquesta resolució, l=Ajuntament prendrà les mesures oportunes.

2.4.1. O formulat d=una altra manera, quina autoritat política va donar l=ordre als serveis de disciplina 
urbanística de Ano tocar@ aquesta gravíssima infracció urbanística? Pot ser el Sr. Batle? Pot ser el Sr. Carrió?

Resposta: Cap autoritat política. Ni el batle, ni el Sr. Carrió, arquitecte.

El portaveu d=EU/EV diu que el batle no contesta la pregunta.

2.5. Ha legalitzat el Sr. Forteza el seguit d=irregularitats que presentava la seva sol•licitud de llicència
d=instal•lació i d=obertura del seu negoci APas a nivell@?
Resposta: No. Està pendent que presenti el projecte d=activitat musical complementària corresponent.



3. Normativa d==edicions i publicacions de l== Ajuntament d== Artà

L=Ajuntament d=Artà té en vigor una normativa d=edicions i publicacions aprovada el 28 de desembre de 
1999. Segons aquesta normativa (art. 4), és el Consell Editorial l=òrgan que ha de proposar les edicions i 
publicacions municipals i que ha d=estudiar les propostes externes que arribin a l=Ajuntament.

3.1. Quantes vegades i en quines dates s=ha convocat aquest Consell Editorial? 

Resposta: Dues o tres vegades, que recordi.

3.2. Quines edicions i publicacions d=iniciativa municipal ha editat l=Ajuntament d=Artà des de 
l=aprovació de la normativa d=edicions i publicacions?

Resposta: D=iniciativa municipal, una: el compacte musical de Jaume Ginard Genovard.

Les publicacions que estan en marxa actualment, aprovades pel Consell Editorial Municipal, són el llibre de
fotografies de Pere Sanxo, que està en procés d=elaboració i el del músic Antoni Lliteres, també. L=edició i 
presentació d=aquestes dues publicacions es preveu que per a aquest estiu.

3.3. En quins projectes editorials externs ha col•laborat l=Ajuntament d=Artà des de l=aprovació de la normativa 
d=edicions i publicacions? 

Resposta: En cap.

L=Ajuntament tan sols ha col•laborat en l=edició conjunta del catàleg de l=exposició Fotografia Contemporània 
a Mallorca, del Projecte Llevant; en l=edició conjunta dels textos presentats arran de les Jornades 
Internacionals d=Orgue Històric i la Trobada de Documentalistes Musicals, de la Fundació ACA; en l=edició
del Llibre d=Aubarca, de Miquel Mestre, a través de la compra d=un centenar d=exemplars del llibre.

3.4. Quins d=aquests projectes externs tenien el vistiplau preceptiu del Consell Editorial? En cas de tenir-lo,
en quina reunió del Consell Editorial es va acordar? Hi ha l=acta pertinent dels acords?

Resposta: Cap ni un, no eren edicions promogudes per l=Ajuntament d=Artà.

El portaveu d=EU/EV diu que s=aprova un reglament que no s=aplica.
El batle li pregunta: Ho recrimines?

El portaveu ho afirma; i el batle li diu: Doncs et fots.

3.5. Hi ha hagut projectes editorials externs presentats a l=Ajuntament als quals se=ls hagi negat 
col•laboració? Cas d=haver-ne, en quina reunió del Consell Editorial es va acordar la negativa a col•laborar en 
la proposta d=edició? Hi ha l=acta pertinent dels acords?

Resposta: No, que sapiguem.

4.  Comissió de Festes

Recentment un mitjà de comunicació local ha publicat informacions relatives a la constitució de la Comissió 
de Festes de la Colònia de Sant Pere, una comissió de festes convocada de manera pública i oberta a tots 
els interessats en dissenyar, organitzar i col•laborar en la realització de les festes de la Colònia de Sant Pere.

4.1. Pot confirmar la Sra. Regidora de Festes aquestes notícies?

Resposta: S=ha reunit un grup important de persones de la Colònia interessades en la programació de les 
festes de Sant Pere. Si es vol anomenar aquest grup comissió, cap problema.

4.2. Pot especificar com es va convocar aquesta comissió? 

Resposta: Es va cridar per telèfon o es va avisar personalment a tots aquells col•lectius, entitats ciutadanes o 
no, de la Colònia, que normalment participen en l=organització d=activitats al llarg de l=any, i també a totes 
aquelles persones que havien manifestat el seu interès per participar-hi.



4.3. On i quan es va reunir la Comissió de Festes esmentada?

Resposta: Es va reunir a la Biblioteca de la Colònia. Una vegada a finals de març i una altra a finals d=abril.

4.4. Pot especificar les funcions de la Comissió?

Resposta: Aquest grup de persones va donar la seva opinió i va aportar els seus suggeriments davant les 
distintes propostes que es varen fer.

4.5. De quines festes s=ocuparà aquesta Comissió, de les de Sant Pere? De les de Sant Roc? De les de tot 
el cicle festiu anual? 

Resposta: A aquestes reunions es va parlar de les festes de Sant Pere i dels actes que abastaran tot el mes 
de juliol.

4.6. Pot confirmar el seu caràcter obert i públic? 

Resposta: Sí.

4.7. Pot explicar la regidora de Festes  per què es nega a recuperar a Artà el funcionament de la Comissió 
de Festes?

Resposta: La regidora de Festes no es nega a recuperar cap comissió.

4.8. Pot explicar la regidora de Festes per què dóna un tractament a la participació ciutadana a l=hora
d=organitzar i dissenyar les festes a la Colònia i una altre, a Artà?

Resposta: La participació ciutadana es pot donar de moltes maneres distintes, i ho feim de la manera que 
creim més convenient en cada cas. Però en cada cas es compta amb la participació ciutadana i amb la 
implicació de totes quantes entitats i persones particulars que tenen alguna proposta o aportació per fer-hi.

El portaveu d=EU/EV diu que la regidora de Festes no contesta la pregunta.

4.9. Pot explicar la regidora de Festes per què ha trigat 3 anys en convocar la Comissió de Festes a la 
Colònia?

Resposta: Cada any, des que som regidora de Festes, la preparació del programa d=actes de la Colònia s=ha
fet de la mateixa manera.

4.10. Pot explicar la regidora de Festes quant pensa trigar en convocar la Comissió de Festes d=Artà?

Resposta: No.

5. Actuacions sobre vigilància i seguretat a les platges del terme municipal

5.1. Quines actuacions té previstes l=Equip de Govern a les diferents platges del terme municipal per tal de 
donar compliment a l=Ordre de 31 de juliol de 1972 (Presidència), sobre la mar i les seves platges i les 
normes per a la seguretat humana en els llocs de bany?

Resposta: La instal•lació d'una marquesina d'informació general a la platja de la Colònia, boies, pal amb 
banderoles d'advertiment, salvavides amb cordes, dos socorristes i una moto aquàtica amb llitera.

També s'instal•laran marquesines petites a les platges de sa Canova, cala Torta i cala Mitjana, amb els 
corresponents salvavides i es preveu (a cala Mitjana i cala Torta) la instal•lació d'un radiotelèfon connectat 
directament al servei d'emergència 112.

A més a més, s'han editat 15.000 tríptics amb informació i recomanacions per als banyistes.

5.2. Com classifica l=Equip de Govern, d=acord amb l=Ordre esmentada, les platges i els llocs de bany del 
terme municipal?

Resposta: En general, segures, tret de la de la Colònia, que és una platja molt segura.



El portaveu d'EU/EV diu que el Sr. Silva no contesta la pregunta.

5.3. Quan té previst l=Equip de Govern tenir en funcionament els serveis de vigilància, salvament i primers 
auxilis per a la platgeta de la Colònia (dia, mes i any)?

Resposta: La previsió, perquè aquests serveis comencin, és a les 10 hores de dia 22 de juny de 2002, si el 
temps acompanya. 

6. Museu d== Artà

6.1. En quin estat es troba la constitució de la Fundació (o la figura legal que sigui) del Museu d=Artà?

Resposta: Pendent d=aprovació per part del Consell d=Administració de la Fundació ASa Nostra@.
6.2. Quina serà la composició de la nova entitat? Estaran presents representants de tots els grups polítics 
presents a la Sala?

Resposta: No s=ha definit encara.

6.3. Quan està previst que es pugui reobrir al públic el Museu Local d=Artà?

Resposta: Quan el Patronat de la nova Fundació Museu Regional d=Artà ho cregui oportú.

7. Residència de Persones Majors

En anteriors plenaris, el Sr. Batle va fer pública la decisió de reformar la composició del Patronat de 
la Residència de Persones Majors a final d=aquesta legislatura. EU-EV ja va qualificar en el seu moment com 
a antidemocràtica la negativa a incloure representants de tots els grups polítics presents a la Sala dins del 
Patronat de la Residència, pel que suposa d=impediment a l=oposició municipal per desenvolupar la seva 
feina de control de l=Equip de Govern en aquest patronat municipal. 

Però, a més, quan ja som en el darrer any del mandat electoral, no hem tingut notícies que el Sr. Batle hagi 
fet res per complir el que va anunciar al plenari.

7.1. Ha fet el Sr. Batle alguna gestió per modificar i democratitzar la composició del Patronat de la
Residència de Persones Majors?

Resposta: No.

7.2. Pensa modificar el Sr. Batle la composició del Patronat de la Residència dins aquest mandat electoral?

Resposta: No, el batle s=ho ha pensat millor i deixarà en mans del proper Equip de Govern aquesta decisió.

7.3. En cas afirmatiu quan ho pensa fer (mes i any)? 

Acords

1. Aprovar, per unanimitat, l=actya de la sessió de dia 31 de gener de 2002.

2. Aprovar, per 9 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 abstenció (EU/EV), la inclusió en l=Ordre i la 
ratificació de la urgència dels punts 2, 3, 4, 5 i 6 de la proposta.

2.1. Aprovar, per 9 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 abstenció (EU/EV), la proposta per sol•licitar la 
col•laboració tècnica i econòmica del Consell de Mallorca per dur a terme les propostes següents:
a) Estudiar la viabilitat de noves rotondes de circumval•lació per al nucli urbà d=Artà a la part nord (Ses 
Pesqueres-Sa Clota) i a la part sud (Alcúdia-Manacor-Capdepera).
b) Prioritzar l=execució del projecte de la nova rotonda prevista enmig del tram urbà de la C-715, a l=avinguda
de Costa i Llobera d=Artà, a l=altura de la intersecció del camí de ses Paï sses.
c) Repintar i revisar la senyalització vial de tot el tram urbà de la C-715 així com dels dos trams urbans que 
l=interconnecten amb la C-712 i les seves interseccions (carrers de l=Argentina i 31 de Març).



d) Permutar les carreteres del CIM 333-4 (de Sos Fulles) i 333-2 (de Caloscamps) per la carretera de Betlem, 
actualment de l=Ajuntament i que és la continuï tat natural de la 333-1 (Colònia de Sant Pere), que no hauria 
de travessar el nucli urbà de la Colònia de Sant Pere.
e) Millorar l=aspecte i la senyalització vial de les illetes de distribució següents:

- illetes de la intersecció de la carretera C-712 (Alcúdia) amb la C-333-1 (Colònia de Sant Pere)
-illetes de la intersecció de la C-715 (Manacor) amb l=entrada urbana del camp de futbol-parc de 
bombers
- illeta de la C-712 (Alcúdia) a la sortida del nucli urbà d=Artà
- illetes de la intersecció entra la C-712 (Alcúdia) i la C-333-4 (Sos Fulles).

2.2. Trametre aquest acord al Departament de Carreteres del Consell de Mallorca.

3. Acordar, per unanimitat:

3.1. Aprovar la moció a favor de la pau i la llibertat a Sahàra, segons la qual s=acorda:
a) L=Ajuntament d=Artà demana que Nacions Unides assumeixi els seus compromisos i que es compleixi la 
legalitat internacional amb la realització del referèndum d=autodeterminació del Sahàra Occidental.

3.2. Trametre aquest acord a:
a) A Kofi Annan, secretari general de Nacions Unides, a la direcció següent:
http.PetitionOnline.com/sahara/petition.html.
b) Al president del Govern espanyol.
c) Al president de torn de la Unió Europea.
d) Al president del Govern de les Illes Balears.
e) A l=ambaixador del Marroc a Espanya.

4. Aprovar, per unanimitat, la Proposta de ratificació del comunicat de condemna contra els actes vandàlics 
patits pel regidor d=Esquerra Unida-Els Verds la nit del 16 d=abril de 2002.

5. Aprovar, per unanimitat, les gratificacions del personal corresponents als mesos de març i abril de 2002,
que s=apugen a un total de 5.071 €.

Abans de passar al torn de precs i preguntes (punt 6 de l=Ordre del dia), el batle exposa que EU/EV i UM han 
presentat mocions, que s=ha de votar si s=inclouen en l=Ordre del dia i que s=han de debatre, si n=és el cas.

7. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència d=aquesta proposta de resolució i la seva inclusió en l=Ordre
del dia.

7.1. Aprovar, per 7 vots a favor (UIA, PSOE i EU/EV) i 2 vots en contra (PP i UM), la proposta de resolució 
relativa al Reial decret llei 5/2002, de 24 de maig, de mesures urgents per a la reforma del sistema de 
protecció de l=atur i millora de l=ocupació.
8. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió d=aquest punt en l=Ordre del dia.

8.1. Instar, per unanimitat, el Govern central perquè elabori una llei de model de finançament de les entitats 
locals que inclogui, mínimament i necessàriament:
a) Participació de les entitats locals en els impostos estatals no cedits a les comunitats autònomes.
b) La cessió de l=impost sobre el patrimoni dels no residents als ajuntaments.

El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

La secretària Vist i plau
El batle


